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چهل و سومین نمایشگاه جیتکس از تاریخ ۲۴ 
تا ۲8 مهر در مرکز تجــارت جهانی دوبی برگزار 
می شــود، اما اگــر ایــن روزهــا در جمــع فعالان 
اکوسیســتم نــوآوری کشــور حضــور داشــته 
باشــید، بیشــتر افــراد در خصوص حضــور در 

نمایشگاه جیتکس می گویند.
برخی از ماه ها قبــل برنامه ریــزی کرده اند تا در 
نمایشــگاه حضور فعال داشته باشند و برخی 
دیگر در حــال ارزیابی حضــور در نمایشــگاه و 

بازدید از آن هستند. 
اما جیتکس دقیقــاً چه چیــزی دارد که به طور 
معمــول همه ســاله بحــث رفتــن یــا نرفتــن بــه 
بســیاری  موضــوع  جیتکــس 
در  حاضــر  شــرکت های  از 
اکوسیســتم اقتصــاد دیجیتــال 

کشور است؟
طی ســال های اخیر بحــران کرونا 
باعث شــد که شــرکت ها با تردید 
به جیتکس نگاه کنند، اما امسال 
با عبور از کرونا ســایه سنگین این 
همه گیــری از ســر این نمایشــگاه 
نیز برداشــته شــد و ایــن موضوع 
باعث شد بســیاری از شــرکت ها راحت تر برای 

حضور در این رویداد تصمیم بگیرند.
از طرفی دیگر محدودیت های کســب وکارهای 
دیجیتال در طول یک ســال گذشــته در کشور 
باعــث شــده تــا کســب وکارها به طور جــدی به 
ســرمایه گذاری در خارج از مرزها بیندیشند و 
به دنبــال یــک برنامه ریــزی برای بهبــود فضای 

کسب وکار خود خارج از ایران باشند.
در طول حــدود یک هفتــه ای کــه جیتکس در 
دوبــی برگــزار می شــود، شــاهد دورهمی هایــی 
هســتیم که فعالان کســب وکاری ایرانی برگزار 

می کننــد. شــاید بســیاری بیــان کننــد کــه چرا 
همیــن دورهمی هــا و ارتباط گیری هــا در داخل 

ایران برگزار نمی شود؟
واقعیــت آن اســت که بــه نظر می رســد فضای 
کســب وکارهای ایرانی به شــکل قابــل توجهی 
دچار دگردیســی شــده اســت. هرچنــد برخی 
از ســال ها قبــل به دنبــال ایجــاد کســب وکار 
خــود در خــارج از ایــران بودند، امــا فضای یک 
سال گذشته باعث شــده تا این فکر به صورت 

جدی تری مطرح شود.
البته شــاید برای برخی این تصور ایجاد شــود 
کــه در نمایشــگاه جیتکــس بناســت تعامــل 
بین شــرکت های ایرانی و خارجی شــکل گیرد، 
امــا تحریم هــای خارجــی عمــاً ایــن مســیر را 
به بن بســت کشــانده اســت. پــس گزینه های 
پیــش رو بــرای توســعه و خــروج از رکــود بــرای 
کســب وکارها یک نســخه بیشــتر نــدارد و آن 
ثبت شرکت خارجی و ســرمایه گذاری خارج از 

مرزهاست.
حالا تصور کنید اگر تحریمی وجود نداشت و 
تعامل کســب وکارهای ایرانی با دنیا به شــکل 
عــادی وجود داشــت، چــه اتفاقــی رخ می داد؟ 
در حالت عــادی شــرکت های ایرانــی به راحتی 
محصــولات خــود را در جیتکــس عرضــه 
می کردنــد و حتــی می توانســتند هــم جــذب 
سرمایه گذاری داشته باشــند و هم روی برخی 

کسب وکارها سرمایه گذاری کنند.
در شرایطی که کسب وکارهای ایرانی در شرایط 
و محدودیت های داخلی و همزمان تحریم های 
خارجــی قــرار دارنــد، جیتکــس و حضــور در 
کشــورهای خارجــی بــرای ارزیابــی فضــا تنهــا 
خائــی را برطــرف می کند کــه در داخــل وجود 

دارد.

INTROسرآغاز

جیتکسکدامخلأرابرایاکوسیستم
نوآوریایرانپرمیکند

 وزارت اقتصاد در خصوص اجرای قوانین مبارزه با پول شویی
اعلام کرد

تحولجدیدی
دربارهFATFرخندادهاست

سه روز گذشته شاهد حواشــی اخبار مربوط به عضویت 
ایران در FATF بودیم؛ ماجرایی کــه از تیترهای دو روزنامه 
آرمان و تعادل آغاز شــد و با جوابیــه وزارت اقتصاد ادامه 
یافــت. امــا جوابیــه وزارتخانــه هــم نقطــه پایانــی بــر ایــن 
موضوع نبود و وزارت اقتصاد به ناچــار در جوابیه ای دیگر 
تأکید کرد هیچ تغییروتحولی در سازوکار تصمیم گیری در 

خصوص FATF رخ نداده است.
وزارت اقتصاد روز چهارشنبه، دوازدهم مهرماه با انتشار 
جوابیــه ای در پاســخ بــه گزارش هــای دو روزنامــه مبنی بر 
عضویــت ایــران در FATF، ضمــن تأکیــد بــر اینکــه ایــران 
سازوکارهای داخلی خود را برای مبارزه با پول شویی دارد، 
عنوان کرد: »عضویت در گروه FATF که در سال های اخیر 
درگیــر بازی های سیاســی شــده و دیگر یک موضــوع فنی 

نیست، یک تصمیم حاکمیتی است.«
در ادامه جوابیــه وزارت اقتصاد تأکید شــده بــود که ایران 
اســتاندارد های این کنوانســیون را در مبارزه با پول شویی 
و تأمیــن مالــی تروریســم پذیرفتــه و در داخــل نیــز تاش 

می کند منطبق با آنها پیش برود.

 فعال شدن مرکز اطلاعات مالی
وزارت اقتصــاد با بیــان اینکه رویکــرد دولت ســیزدهم به 
موضــوع مبــارزه بــا پول شــویی و تأمیــن مالــی تروریســم، 
رویکردی ملی است، در جوابیه خود آورده است: »دولت، 
این موضوع را محدود به یک دســتگاه و وزارتخانه یا نهاد 
نمی داند. به همین دلیل با فعال کردن مرکز اطاعات مالی 
که تقریباً تا پیش از این تعطیل بود، به روزرســانی قوانین 
و مقررات، رگولاتوری و نظارت و ایجاد شفافیت بر مبنای 
استانداردهای روز دنیا در این مسیر گام برداشته است.«
بــر اســاس جوابیــه وزارت اقتصــاد، هوشمندســازی و 

حکمرانــی داده، تهیــه لیســت قواعد کشــف پول شــویی 
در نظام بانکی، پیاده ســازی ســامانه ارتقایافتــه مدیریت 
پرونده هــای پول شــویی مرکــز اطاعــات مالــی و برقــراری 
ارتباطــات وب ســرویس پایه، به روزرســانی شــاخص های 
عملیــات مشــکوک در بانک هــا، گمــرکات، ســازمان ثبت 
اسناد و اماک کشور، سازمان امور مالیاتی، بازار سرمایه 
و صنعت بیمه و دیگر اقدامات بسیار جدی ای که در این 
مورد انجام شده، حکایت از ارتقای استانداردها در مقابله 

با پول شویی و تأمین مالی تروریسم دارد.
وزارت اقتصــاد در پایان ایــن بیانیه تأکید کــرده که رصد و 
پایش مســتمر اخبار، اقدامــات و گزارش های کشــورهای 
مختلــف و ســازمان های بین المللــی مرتبــط بــا موضــوع 
مبارزه با پول شــویی و تأمین مالی تروریســم از قبیل گروه 
 )IMF( صنــدوق بین المللی پول ،)FATF( ویژه اقدام مالی
و گروه هــای منطقــه ای مبــارزه بــا پول شــویی )اوراســیا، 
آسیا/اقیانوســیه و...( و ارائــه گــزارش به مراجــع ذی ربط 
از اقداماتــی اســت کــه مرکــز اطاعــات مالــی وزارت امــور 

اقتصادی و دارایی به طور مستمر انجام می دهد.
بعد از انتشار این جوابیه توســط وزارت اقتصاد بر خاف 
آنچه منظــور انتشــار آن بود، رســانه ها بــا اســتناد به این 
جملــه کــه ایــران اســتانداردهای FATF را بــرای مبــارزه بــا 
پول شــویی پذیرفتــه اســت، از احتمال عضویــت ایران در 

این کنوانسیون نوشتند.
امــا ایــن پایــان ماجــرا نبــود و وزارت اقتصــاد مجــدداً در 
بیانیه ای در این خصوص تأکید کرد که منظور از پذیرفتن 
اســتانداردهای FATF ایــن اســت که دولــت در خصوص 
مبارزه با پول شویی هم رده کشورهای دیگر دنیا کار می کند 
و هیچ تحول جدیدی در خصوص عضویت در FATF رخ 

نداده است.
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سیم کارت گردشگری نداریم
وزیــر ارتباطات اعــام کرد چیزی 
به اسم سیم کارت گردشگری وجود ندارد. 
مســافران خارجی بــا ورود به خــاک ایران 

خدمات رومینگ دریافت می کنند.

انتصاب مسئول سند ملی 
هوش مصنوعی 

 رجبعلی برزویی، دبیر ستاد علم، فناوری 
و نوآوری شورای عالی انقاب فرهنگی در 
آخرین جلسه ستاد راهبری نقشه جامع 
علمی کشور به عنوان مسئول نهایی سازی 

سند ملی هوش مصنوعی انتخاب شد.

نیری رئیس انجمن وی سی شد
هشــتادوهفتم  جلســه  در 
هیئت مدیــره انجمــن ســرمایه گذاری 
محمدحســین  )وی ســی(  خطرپذیــر 
رئیــس  به عنــوان  نیــری  ســجادی 

هیئت مدیره انتخاب شد.

ثبت 700هزار نوبت در ماه
پلتفــرم بقــراط به عنــوان یکــی 
از پلتفرم هــای فعــال در حــوزه ســامت 
دیجیتال با انتشار آماری از ثبت ۷۰۰ هزار 

نوبت در ماه در این سامانه خبر داد.

دومیــن دوره نمایشــگاه ایــران ایتکس )کســب وکارهای 
مرتبط با فناوری اطاعات و ارتباطات( از ۱۶ تا ۱8 مهرماه 
در دانشــگاه شــریف برگــزار می شــود. به گــزارش روابط 
عمومــی نمایشــگاه ایــران ایتکــس، دانشــگاه صنعتــی 
شــریف با همکاری گــروه فنــاوری اطاعات شــریف و با 
حمایــت معاونــت علمــی و فنــاوری ریاســت جمهوری 
و ســازمان فنــاوری اطاعــات ایــران از ۱۶ تــا ۱8 مهرمــاه 
نمایشــگاه ایران ایتکس را برپــا خواهد کرد. نمایشــگاه 
ملی ایران ایتکس نخســتین نمایشگاه در حوزه فناوری 
اطاعــات در ســطح کشــور اســت کــه به طــور همزمــان 

به صورت حضوری و مجازی اجرا می شود.

 حضــور کارخانــه نــوآوری رســانه راه کار در 
ایتکس

کارخانه نوآوری رسانه راه کار نیز از روز ۱۶ مهرماه در غرفه ۵۱ 
نمایشگاه ایتکس میزبان عاقه مندان، فعالان و دانشجویان 
حوزه فناوری کشور است. برنامه های کارخانه نوآوری رسانه 
راه کار به شرح زیر است: معرفی آخرین برنامه ها و برندهای 
کارخانه نوآوری رسانه راه کار، معرفی خدمات قابل  ارائه راه کار 
به شرکت های فعال در اکوسیســتم نوآوری کشور، حضور 
مدیران برندهای مختلف راه کار و پاسخگویی به پرسش های 

بازدیدکنندگان، رونمایی از شماره ۱۱۶ کارنگ در غرفه راه کار، 
برگزاری گفت وگوهــای کارشناســی در خصــوص الزامات و 

چشــم انداز اقتصاد نــوآوری و نقــش کســب وکارهای حوزه 
فناوری اطاعات در این بخش.

حضور کارخانه نوآوری رسانه راه کار در غرفه ۵۱ نمایشگاه 

 دومین دوره نمایشگاه ایران ایتکس
برگزار می شود

رئیس سازمان بورس از اصلاح دستورالعمل پذیرش شرکت های دانش بنیان در فرابورس خبر داد 

احتمالراهاندازیبازاردانشبنیانهاتاپایانمهرماه

مرکز توسعه تجارت الکترونیکی از راه  اندازی سامانه جدید اینماد خبر داد

بهروزرسانیاطلاعات۱۸0هزارکسبوکاراینترنتی

مجید عشــقی، رئیس ســازمان بــورس و اوراق بهادار از 
اصاح دستورالعمل پذیرش شرکت های دانش بنیان در 
فرابورس خبر داد و تشریح کرد که  این دستورالعمل در 
حال حاضر به منظور نظرخواهی از فعالان بازار سرمایه 
روی سایت ســازمان بورس قرار گرفته اســت. به گزارش 

بازار سرمایه، مجید عشــقی در خصوص دستورالعمل 
پذیرش شــرکت های دانش بنیان گفت: »پــس از اینکه 
فعــالان و متخصصــان بازار ســرمایه نظــرات خــود را در 
خصوص دستورالعمل و اصاحات اعام کنند، نظرات 
در هیئت مدیــره جمع بنــدی و تصویــب خواهد شــد.« 

رئیــس ســازمان بــورس تأکید کــرد: »بــازار شــرکت های 
دانش بنیــان  کــه شــامل دو بــازار رشــد و دانش بنیــان  
اســت، در دســتورالعمل پذیرش فرابورس تعریف شده 
و امیدواریــم تــا پایــان مهرماه مصوبــه هم تأیید شــود و 

شاهد راه اندازی بازار دانش بنیان ها باشیم.«

در حالــی کــه در روزهای اخیــر اختالات ســامانه اینماد 
به دلیــل به روزرســانی، کســب وکارها را بــرای دریافــت 
اینمــاد با مشــکل مواجــه کــرده بود، حــالا مرکز توســعه 
تجارت الکترونیکــی از راه  اندازی ســامانه جدیــد اینماد 
خبر داده و طبــق اعام این مرکز، ســامانه جدیــد اینماد 
پیاده ســازی شــده و مانند قبــل در حال فعالیت اســت؛ 
مشکل داده های ۲۰۰ کســب وکار باقی مانده نیز برطرف 

شده است.
ســامانه جدیــد اینمــاد در انتهــای شــهریور امســال 
پیاده سازی و عملیاتی شــد. پروژه بازنویسی این سامانه 
به عنوان یکی از مهم ترین اقدامات مرکز تتا طی سال های 
اخیر بــا هــدف تســهیل و تســریع امــور بــرای کاربــران و 
کســب وکارهای اینترنتــی و بــا توجــه  بــه بازخوردهــای 

دریافتی از بخش خصوصی انجام شده است.
نــدا مصطفــوی، سرپرســت معاونــت تســهیل تجــاری 

و توســعه کاربردهــای مرکــز تتــا بــا بیــان اینکــه در ایــن 
به روزرســانی اطاعات ۱8۰ هــزار کســب وکار اینترنتی با 
موفقیت انتقال یافته و هم اکنون سامانه همانند گذشته 
در حال ارائه خدمات به متقاضیان است، گفت: »البته 
برای حدود ۲۰۰ کسب وکار از ۱8۰ هزار کسب وکار دارای 
اینماد فعال در این جابه جایی مشکاتی ایجاد شده بود 
که این مشــکات در هفته گذشــته به طور کامل برطرف 
شــده، ولــی ســایر اینمادهــا و درگاه هــای پرداخــت برای 
کاربــران قبلــی ســامانه همچنان بــدون مشــکل در حال 

فعالیت هستند.«
او خاطرنشــان کــرد: »طــی دو هفتــه اخیــر از زمــان 
به روزرســانی ســامانه تاکنــون، ۱۵۰۰ اینمــاد جدیــد نیــز 
بدون مشکل صادر شــده که فهرســت کامل آنها هم به 
فهرست قبلی در سایت اینماد اضافه می شود. از سوی 
دیگر پشتیبانی سامانه اینماد، به صورت ویژه در این ایام 

و در یک  ماه آینده برای بررسی درخواست ها و اشکالات 
گزارش شــده از ســوی کاربــران محتــرم فعــال بــوده و در 
صورت بروز مشــکات احتمالی، در اســرع وقت مرتفع 

خواهد شد.«



شــــــــــــــمــــــــــــاره 116
16 مـــــــــــــــــــــــــهر 1402
ســــــــــــــــــــــــــــــال سوم

KARANG

4

 Gulf Information Technology( نمایشگاه جیتکس
Exhibition( امســال در تاریــخ ۲۴ الی ۲8 مهرمــاه برگزار 
خواهد شد. قرار است چهل وسومین دوره این نمایشگاه 
در ابعادی گســترده  در مرکز تجــارت جهانی دوبــی و بندر 
دوبــی برگــزار شــود. ایــن نمایشــگاه از ســال ۱۹8۱ میادی 
هرســاله در کشــور امــارات متحده عربــی و در شــهر دوبی 
برگزار می شــود. هدف جیتکس گرد هم آوردن شــرکت ها 
و ذهن های نوآور برای ارتقای کسب وکار، اقتصاد، جامعه 

و فرهنگ است.
در این پنــج روز، برنامه هــای متنوعی چــون کنفرانس های 
متعدد، کارگاه های عملی، رونمایــی از آخرین فناوری های 
روز و شبکه ســازی برگــزار خواهد شــد. در واقــع جیتکس 
گلوبال عاقه مندان به فناوری، کارآفرینان، سرمایه گذاران 
و رهبران صنعت ICT را از سراسر جهان گرد هم می آورد و 

فرصت شبکه سازی را برای آنها فراهم می کند. 

شــرکت کنندگان چــه به دنبــال ایجــاد ارتباطــات تجــاری 
ارزشمند و جذب سرمایه گذار برای استارتاپ خود باشند و 
چه بخواهند با همفکران شان تبادل ایده کنند، این رویداد 

محل مناسبی برای آنها خواهد بود.

 رویدادهای جیتکس
جیتکس گلوبال متشــکل از ۱۰ رویداد است که تمام آنها 
به طور همزمان پیش خواهند رفت. این رویدادها عبارت اند 
از: فیوچرینــگ، اجــاس فیوچــر باکچیــن، فین تــک 
ســرج، مارکتینــگ مانیــا، پرزنتیــگ، ای آی اوری تینــگ، 
گلوبال دواســلم، ســیتکس ایمپکــت، فیوچر اوربانیســم 
و ســوپربریج. در ادامــه به معرفــی برخــی از ایــن برنامه ها 

می پردازیم.
فین تک ســرج بر خدمات مالــی نهفته، تجربه مشــتری و 
استراتژی های فین تک جهانی متمرکز است. فین تک سرج 

رهبران جهانی فین تک را دور هم جمع می کند و بزرگ ترین 
انقاب های فناوری صنعت مالــی را در زمینه های پی تک، 
اینشورتک، رگ تک، مدیریت دارایی و بانکداری دیجیتال 
به نمایــش می گــذارد. بیش از ۱۰۰ شــرکت خدمــات مالی 
پیشــرو و اســتارتاپ در ایــن برنامه شــرکت خواهنــد کرد. 
بیش از ۱۰۰ گفت وگو میان رگولاتورهای جهانی، مؤسسات 
مالی و یونیکورن ها شکل خواهد گرفت که استراتژی های 
فین تک را در منطقه بازتعریف خواهند کرد، زیرا با توجه  به 
رشد سال  به سال نرخ پذیرش فین تک در خاورمیانه، اتخاذ 
اســتراتژی ها و راه حل های مناســب بــرای افزایش رضایت 
مشــتری بســیار مهم اســت. افزون بــر ایــن، بالغ بــر ۱۰۰۰ 
جلسه اســتارتاپی هدفمند با خریداران و ســرمایه گذاران 

فناوری ذیل این برنامه برگزار خواهد شد.
 اجاس جهانــی باکچین بزرگ ترین رویــداد باکچین در 
منطقه مناست که با هدف الهام بخشــی به نوآوران حوزه 

نگاهی به یکی از بزرگ ترین نمایشگاه های فناوری جهان 

جیتکس؛ مکانی برای جویندگان نوآوری

نگاهویژه
جیتکس2023
بههوشمصنوعی

بزرگ تریــن  از  یکــی  جیتکــس، 
رویدادهای فنــاوری در جهان، امســال 
نیز در دوبی برگزار می شود. این رویداد 
فرصت مناسبی برای مبتکران، خاقان 
و همچنین شــرکت ها و برندهای موفق 
در فناوری اطاعات به شــمار می رود تا 
ضمن معرفی جدیدتریــن محصولات 
خــود ســهم بیشــتری از بــازار را از آن 

خود کنند. 
این نمایشگاه با ۴۱ سالن بزرگ میزبان 
اســتارتاپ های تحول گرا و شــرکت های 
بــزرگ فنــاوری بســیاری در ۱۲ حــوزه 
متنوع مانند هــوش مصنوعی، امنیت 
ســایبری و فناوری پایــدار خواهــد بود. 
ســال ۲۰۲۳ ســال مهمــی بــرای هــوش 
مصنوعــی بــود و ایــن فنــاوری بــه تمام 
عرصه هــا ورود پیــدا کــرد. جیتکــس 
امســال نیــز نــگاه ویــژه ای بــه هــوش 
مصنوعــی دارد. امســال فناوری هــای 
هــوش مصنوعــی بیــش از ۲۱۰ هــزار 
مترمربــع و ۱۰ ســالن را در رویــداد 

جیتکس پوشش می دهند.
در جیتکــس امســال بیــش از شــش 
هــزار غرفــه دار، ۱۴۰۰ ســخنران، ۱8۰۰ 
اســتارتاپ، ۱۷۰ کشــور، ۱۷۰ هــزار 
تاجــر و مدیــر حرفــه ای و فنــی، ۹۰۰ 
سرمایه گذار و ۳۵۰ نهاد دولتی حضور 
خواهنــد داشــت. همچنیــن بیــش از 
۱۰۰ ســاعت کارگاه در ایــن نمایشــگاه 
برگزار خواهد شد که به مخاطبان خود 
امکان می دهد مهارت های عملی شان 
را توســعه دهنــد. ۱۱ کنفرانــس نیــز بــا 
 ،۳.۰ وب  و  متــاورس  موضوعــات 
تلکامــپ و اینترنت نســل ۶، ســوخت 
آینده، فناوری آموزشــی و اقتصاد داده 

برگزار می شود.
به عاوه شــرکت های شناخته شــده ای 
چــون سیســکو، های ســنس، نوکیــا، 
مایکروســافت، ســلزفورس، اوراکل، 
گوگل کاد، IBM، اینویدیا، علی باباکاد 
در جیتکــس  گلوبــال  اس اندپــی  و 
چهل وســوم حضــور خواهند داشــت. 
حامیان طایی جیتکس ۲۰۲۳ هواوی، 
ســلزفورس و ای انِــد هســتند. از دیگــر 
حامیان این نمایشگاه می توان به اچ پی، 
منیج انجین و یوس تک اشاره کرد. لازم 
به ذکر است که جیتکس تنها رویدادی 
اســت که با ۳۵۰ نهاد دولتی در ارتباط 
اســت و دولــت حضــور پررنگــی در این 

نمایشگاه دارد.

REVIEWبررسی
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علیرضا شفیعی، مدیرعامل کیپا؛ از چالش های وام دهی در حوزه 
سلامت می گوید

پول و اعتبار دو مفهوم قدیمی هستند که از گذشته تا امروز ارتباط نزدیکی با هم داشته و دارند. اعتباری که افراد به واسطه رفتارهای 
مالی خود به دست می آورند، هنوز هم بخش قابل توجهی از بازارهای مختلف را تشکیل داده و پایه و اساس قول وقرارهای بسیاری 

است.
اگر در گذشته اعتبار افراد صرفاً نزد کسانی بود که آنها را می شناختند، در سال های اخیر و با پررنگ تر شدن فناوری دیجیتال این مفهوم 

نیز با تغییراتی همراه بوده و توانسته مرزهای محدود کننده گذشته را پشت سر بگذارد. امروز دیگر اعتبار افراد با سیستم های ثبت اطلاعات 
و یکپارچه شدن آنها در حال تبدیل شدن به سکه رایجی است که می توان آن را در بازارهای مختلف از جمله حوزه سلامت  خرج کرد.  در شرایطی 

که مهاجرت و اخذ پذیرش تحصیلی در کشورهای غربی از نظر بسیاری از افراد درست ترین انتخاب برای مسیر شغلی آینده بود، »علیرضا شفیعی« تصمیم به ماندن و 
راه اندازی شرکتی گرفت که امروز کیپا نام دارد و در زمینه لندتک در حوزه سلامت، فروشگاه های زنجیره ای و... فعال است. 

به دنبال ایجاد تحول در 
خدمات اعتباری حوزه سلامت  مدیرعامل کیپا

 از دلایل ری برندینگ
این مجموعه می گوید

بهدنبالساختن
سبکزندگی
اعتباری

مجموعه کیپا در ابتدای فعالیت با نام 
گلوریت آغــاز بــه کار کرده بــود اما پس 
از مدتی تصمیم بر این شــد که مســیر 
را بــا نــام دیگــری ادامــه دهــد. علیرضا 
شــفیعی، مدیرعامل کیپا در خصوص 
دلایلــی که باعث شــد ایــن تغییــر را به 
وجــود آورنــد، می گویــد: »مــا بــا حــوزه 
فروشــگاه زنجیره ای شــروع کردیم و به 
ایــن نتیجــه رســیدیم که بخــش خرید 
اعتبــاری اقســاطی مان را می توانیــم 
خیلــی بزرگ تر کنیــم، ولی ما بــه قدری 
توانســته بودیــم در دندان پزشــکی 
خدمات خوبی ارائه دهیم که بســیاری 
از دندان پزشــکی ها از مــا به عنــوان 
بیمه گلوریت یاد می کردنــد.« او ادامه 
می دهــد: »کیپا را از مخفــف کیف پول 
اعتبــاری یــا الکترونیــک ســاختیم. بــا 
این ری برندینگ، با یک هویت، شروع 
بــه ارائــه داســتان و چشــم انداز جدید 
خدمــات اعتبــاری در همــه رســته ها 
کردیــم. «  شــفیعی بــا تأکیــد بــر اینکه 
کیپــا را بــا یــک چشــم انداز بلندمــدت 
و بــزرگ تعریــف کردیــم و آن هــم خلق 
ســبک زندگی اعتبــاری اســت، اضافه 
می کنــد: »نــگاه مــا صرفــاً معطــوف بــه 
خرید اعتباری نیســت و اعتقاد داریم 
برای شــکل گرفتن فضای اعتباری باید 
بتوانیــم یــک ســبک زندگــی اعتبــاری 

بسازیم. «
او بــاور دارد کــه وقتــی دربــاره ســبک 
زندگــی اعتبــاری صحبــت می کنیــم، 
پشــت آن تعریف دیگری به نام سبک 
زندگی مبتنی بر اعتماد وجود دارد. در 
واقع ما داریــم در دل ایــن اعتبار نوعی 
اعتمادســازی می کنیــم. در کشــورهای 
دیگر بســیاری از کســب وکارها مبتنی 
بر این سبک زندگی اعتباری و سرمایه 
اجتماعی ســاخته شــده  اند، ولی ما در 

ایران هنوز چنین چیزی نداریم.

REVIEWبررسی

 چگونه وارد حوزه بیمه و سلامت شدید 
و شــناخت این بازار توســط شــما بر چه اساســی 

شکل گرفت؟
یکــی از دوســتانم در شــرکتی فعــال بــود کــه ارزیابــی 
صنعت هــای درمانــی و خســارت بیمه هــای تکمیلــی را 
انجام می داد. در این شــرکت بیمه های تکمیلی خدمات 
خود به ویژه در حوزه دندان پزشکی را به این شرکت واگذار 

کرده بودند.
حدود ســال های ۱۳۹۴-۱۳۹۵ بود که مــن به عنوان مدیر 
بازاریابــی به این مجموعه پیوســتم تا در توســعه شــبکه 
مرکز دندان پزشکی و بیمه های طرف قرارداد به آنها کمک 

کنم. این نکته را باید مورد توجه قرار دهید که 
در صنعت بیمه، حوزه دندان پزشــکی دارای 
ضریب خسارت بالایی اســت، چون معمولاً 
افراد از تمام ظرفیت بیمه دندان پزشکی خود 
استفاده می کنند. همین موضوع باعث شده 
بیمه هــا خیلــی تمایل نداشــته باشــند که در 
بســته های بیمه تکمیلــی خود پوشــش های 

مطلوبی ارائه دهند. 
در آن دوره توانســتیم دو اتفــاق را بــه کمــک 
دوســتانی که در آن مجموعه مشــغول به کار 

بودند رقم بزنیم. اول اینکه ما ضریب خســارت خدمات 
دندان پزشــکی را از عــدد ۱8۰ درصــد کــه کامــاً زیــان ده 
بود به عــدد ۷۰ الــی 8۰ درصــد رســاندیم. بخــش زیادی 
از آن ۱8۰ درصــد نتیجه تقلب بــود، به این معنــا که برای 
مثال یــک نفــر در یک مرکــز دندان پزشــکی یک ســند را 
چندین بار می فرســتاد و پول بیمــه آن را دریافت می کرد. 
آن زمــان هنــوز سیســتم های مکانیــزه ای بــرای کنتــرل 
اســناد درمانی و جلوگیــری از تخلــف وجود نداشــت. ما 
همزمان که در حال توســعه بــازار بودیم یک زیرســاخت 
در آن شــرکت ثبت کردیم کــه از طریــق آن خدمات ثبت 
و از چنین مسائلی جلوگیری می شد. این زیرساخت در 
راســتای مقرون به صرفه شــدن خدمات دندان پزشکی به 
بیمه ها کمک کرد. همزمــان با این کار ما یــک طرح بیمه 
تک محصولی در حوزه دندان پزشــکی را برای اولین بار به 
بیمه مرکزی بردیم. در بیمه مرکزی اگر شما به  عنوان یک 
شرکت طرحی را ارائه دهید و بیمه مرکزی آن را تأیید کند، 
در یک بازه زمانــی یک تا دو ســاله، طرح ویژه آن شــرکت 
اســت و ســال های بعد ســایر شــرکت ها می توانند به آن 

ورود کننــد. داســتان ورود من به حــوزه دندان پزشــکی از 
اینجا شروع شد. 

 ارتباط ارائه خدمات لند تکی با بیمه چه 
بود؛ بــه عبارت دیگر چه شــد که احســاس کردید 
چنین نیازی وجــود دارد و می توانیــد در این حوزه 

فعالیت کنید؟
یکــی از مســئولیت های مــن به عنــوان مدیــر بازاریابــی 
در آن شــرکت، ایــن بــود کــه خدمــات بیمــه ای پوشــش 
دندان پزشــکی را بــه ســازمان های مختلــف معرفــی کنم 
و کار فــروش آن را انجــام دهــم. در آن زمــان بــا نزدیک به 
۱۰۰ ســازمان دولتــی جلســه گذاشــتیم کــه 
شــاید حــدود ۹۰ درصــد آنهــا در زمینــه بیمه 
تکمیلی کارکنان شان، پوشش دندان پزشکی 
نداشــتند. طــی ایــن جلســات بــود کــه ایــده 
خدمات اعتبــاری در حوزه دندان پزشــکی در 
ذهن من شکل گرفت. بیش از ۹۰ درصد این 
سازمان ها می گفتند که ما توان پرداخت حق 
بیمه برای پوشــش خدمات دندان پزشــکی را 
نداریم. عــاوه بر بالا بودن حــق بیمه ماهیانه 
کــه ضریــب خســارت آن کنترل شــده باشــد، 
قانــون دیگری هــم شــرکت های بیمــه داشــتند مبنــی بر 
اینکــه 8۰ درصــد یــک ســازمان بایــد تحت پوشــش یک 
بیمه قرار بگیرد تا بیمه بتواند یک محصول را ارائه دهد. 
بسیاری از مدیران رفاهی این سازمان ها خواهان پوشش 
دندان پزشــکی بودند امــا این درخواســت را داشــتند که 
خدمات مورد نظــر به جای آنکــه در فضای بیمــه ای ارائه 
شود، به شکل اقساطی باشد. با توجه به نیازی که وجود 
داشــت ما این محصــول را در آن شــرکت معرفــی کردیم 
اما بــه دلایلــی آن مجموعه دیگــر عاقه مند نبــود که این 
سرویس را ارائه دهد. شرکتی که در آن فعال بودم، ترجیح 
 داد در همان حوزه قبلی خود باقی بماند. این ماجراها به 
خرداد ۱۳۹۶ برمی گردد. در نهایت من از آن مجموعه جدا 
شدم و شهریور ۱۳۹۶ ما کار خود را با برند گلوریت شروع 

کردیم که بعداً به کیپا تغییر نام داد. 

 با توجه بــه اینکه ارائــه چنین خدماتی 
تقریبــاً بــرای اولین بــار در حــال انجــام بــود، چــه 

چشم اندازی برای آن داشتید؟

در گلوریت ما با نگاه اقســاطی به خدمات حوزه سامت 
فعالیت می کردیم و دو چشم انداز داشتیم؛ من همیشه 
برایم سؤال بود که چرا ما در ایران مسترکارت یا ویزاکارت 
نداریــم، در حالــی کــه در دنیا به ایــن موضــوع عاقه مند 
هســتند و از آن اســتفاده می کننــد. در همیــن راســتا 
به دنبال محقق کردن چنین ایده ای در داخل کشور بودیم.  
چشم انداز دوم ما این بود که سعی کردیم تمام تجربیات 
کنترل کیفیت خدمات پزشکی را رعایت کنیم؛ چراکه در 
این زمینــه چالش هایی جدی داشــتیم. بــرای ما اهمیت 
داشت که این خدمات باکیفیت ارائه شود تا بتواند مسیر 
رشــد خود را به طــور ارگانیک طی کنــد. به همیــن منظور 
رگولاتوری هایی مانند ارزیابی ســند های بیمــه ای، تعرفه 
بیمه، بررســی پرونده و تخصص پزشــک، ارزیابی اسناد 
درمانــی و... را در کنار فــروش خدمات اقســاطی اضافه و 

حفظ کردیم. 

اســتقبال مراکــز دندان پزشــکی و   
سازمان ها در شروع کار به چه صورت بود؟

ما از هر دو ســمت بــا چالش مواجــه بودیم. اگــر بخواهم 
دقیق تر بگویم پلتفرم ما ســه وجه داشــت؛ از یک سمت 
بایــد مراکــز دندان پزشــکی می آمدند پــای کار و از ســوی 
دیگر ســازمان هایی باید بــا ما قــرارداد منعقــد می کردند 
که ریســک عــدم بازپرداخــت اقساط شــان کنترل شــده 
باشــد؛ یک پلتفرم هم داشــتیم که باید همه اینها در آن 
اتفاق می افتاد. ما تقریباً از شــهریور ۱۳۹۶ شروع کردیم 
به اینکه پلتفــرم خود را توســعه دهیم و ایــن کار تا مرداد 
۱۳۹۷ طول کشید. در این میان ما اقدام به تولید دستگاه 
کارت خوان کردیم و حتــی به دنبال اخذ تأییدیه شــاپرک 
هم رفتیم که در ادامه منصرف شدیم. دلیل این انتخاب 
عادتــی بــود کــه افــراد بــرای اســتفاده از کارت و دســتگاه 
کارت خــوان در انجام کارهایشــان داشــتند؛ اما از ســویی 
این ابزار برای اســکیل کردن می توانســت دشــواری هایی 
را بــرای ما بــه وجــود بیــاورد و همچنیــن هزینــه تولید آن 
بالا بود. در نهایت روی اپلیکیشــن گوشی همراه متمرکز 
شــدیم. در مردادمــاه هنگامی کــه می خواســتیم پلتفرم 
را راه اندازی کنیم توســط یــک هکر هندی هک شــدیم و 
بخش زیادی از کدها و برنامه نویســی های انجام شــده از 
دست رفت. مجدداً توانستیم با صرف دو ماه کار فشرده 
سیســتم را برگردانیم و مهرمــاه ۱۳۹۷ کار مذاکره با مرکز 
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هفته گذشته در دادگاه سم بنکمن  فرید چه گذشت؟
محاکمه سم بنکمن  فرید، مدیرعامل سابق اف تی ایکس،  
در تاریخ ســوم اکتبــر آغاز شــد. چهار شــاهد به هیئت 
منصفه توضیح دادند که چگونه هشــت میلیارد دلار 
 Thane( »از وجوه مشــتریان گم شده اســت. »تین رن
Rehn(، دســتیار دادســتان ایــالات متحــده، در بیانیــه 
آغازین معروف تریــن محاکمه رمزنگاری جهــان اظهار 
داشــت: »امــاک لوکــس، کمک هــای مالی سیاســی، 
ســرمایه گذاری ها و جلد مجات؛ یک ســال پیش، این 
زندگــی ســم بنکمن  فریــد بــود.« رن ادامــه داد: »همــه 
اینها بر اساس دروغ ساخته شده بود« و مدعی شد که 
بنیان گذار آلامدا ریسرچ و اف تی ایکس برای ثروتمندتر 
شدن و افزایش نفوذ، با لابی کردن در واشنگتن به دنیا 
»دروغ گفته است«. در هفته گذشته، چهار شاهد در 
دادگاه منطقــه ای ایــالات متحــده در منهتن شــهادت 
دادنــد. این لیســت شــامل یــک معامله گر فرانســوی، 
ســرمایه گذار در اف تی ایکس، در کنــار »آدام یدیدیا« و 
»گری وانگ«، دوستان نزدیک سابق بنکمن  فرید است.

 مارک جولیارد
اولین شــاهد دادســتان برای هیئت منصفه یک تاجر 
کاکائو از پاریس بود که در حال حاضــر در لندن زندگی 
می کنــد. »مــارک جولیــارد« یکــی از قربانیــان فاجعــه 
اف تی ایکــس در نوامبــر ۲۰۲۲ بــود. جولیــارد به هیئت 
منصفه گفت که چهار بیت کوین در اف تی ایکس دارد 

کــه در آن زمان نزدیــک به ۱۰۰ هــزار دلار ارزش داشــت. 
وی اظهار کرد که در برداشت دارایی خود از این صرافی 
ناموفق بود. دادســتان ها از شــهادت او استفاده کردند 
تا نشــان دهند چگونه مشــتریانی که به وجوه خود در 
اف تی ایکس اعتماد داشتند، از رویدادهای سال گذشته 

آسیب دیده اند.  

 آدام یدیدیا
آدام یدیدیــا و بنکمــن  فریــد در مؤسســه فنــاوری 
ماساچوســت )MIT( با هم دوست شدند. یدیدیا قبل 
از پیوستن به اف تی ایکس در ژانویه ۲۰۲۱ به عنوان یک 
توســعه دهنده بــرای مــدت کوتاهــی در ســال ۲۰۱۷ در 
آلامــدا به عنــوان کارآمــوز کار کــرد. او همچنیــن یکی از 
ساکنان ملک لوکس ۳۵ میلیون دلاری اف تی ایکس در 
باهاما بود. طبق شــهادت وی، وجوه فیات از مشــتریان 
توســط اف تی ایکس از طریق یک شــرکت تابعه آلامدا 
بــه نــام North Dimension دریافت شــده اســت. هر 
ســرمایه گذاری کــه توســط یــک مشــتری اف تی ایکس 
انجام می شــد، بدهی آلامدا بــه اف تی ایکس به شــمار 
می رفت. در زمان سقوط این صرافی، این بدهی هشت 
میلیارد دلار بــود. یدیدیا ماه ها قبل از تشــکیل پرونده 
ورشکستگی این میلیاردر، از بدهی بین شرکت ها مطلع 
شد. یدیدیا در زمین تنیس با اشــاره به بدهی آلامدا از 
بنکمن  فرید پرسید: »آیا اوضاع خوب است؟« او پاسخ 

مثبتی دریافت نکرد. بنکمن  فرید به او گفت: »ما دیگر 
ضدگلوله نیستیم.« یدیدیا به یاد می آورد: »او عصبی 
به نظر می رســید.« تا قبل از ورشکستگی اف تی ایکس 
در ماه نوامبر، یدیدیا شاهد بود که این صرافی بر رقبای 
خود  مانند بایننس و کوین بیس نیز مسلط شد. او حتی 
پاداش خود را برای به دســت آوردن پنج درصد از سهام 

این شرکت خرج کرد.

 متیو هوانگ
»متیــو هوانــگ«، یکــی از بنیان گــذاران شــرکت تأمین 
ســرمایه Paradigm، در مجمــوع ۲۷8 میلیــون دلار در 
اف تی ایکــس در دو دوره بیــن ســال های ۲۰۲۱ تــا ۲۰۲۲ 

سرمایه گذاری کرد. برای او، این یک شکست کامل بود.
بــه گفتــه هوانــگ، ایــن شــرکت از ادغــام وجــوه بیــن 
اف تی ایکس و آلامدا و همچنیــن از امتیازاتی که آلامدا 
به  واســطه صرافی رمزارز داشــت، آگاه نبــود. همان طور 
که توسط شــواهدی که توســط دادســتان از پایگاه داده 
اف تی ایکس آورده شده اســت، آلامدا از موتور لیکویید 
شــدن اف تی ایکس کــه موقعیت های در معــرض خطر 
لیکویید شدن را می بندد، معاف بود. تحت این معافیت، 
آلامدا توانســت از موقعیت خود استفاده کند و تعادل 
منفی را با اف تی ایکس حفظ کند. هوانگ اعتراف کرد که 
به جای تاش برای بررسی های بیشتر در اف تی ایکس، 
در عوض به اطاعات ارائه شده توسط بنکمن  فرید تکیه 

کرده است.

 گری وانگ
زمانی »گــری وانگ« و بنکمــن  فرید، از بنیان گــذاران دو 
شرکت برجســته بودند، اما هفته گذشــته خود را در دو 
طــرف دادگاه دیدنــد. او بــه هیئت منصفه گفــت: »من 
اینجا هستم زیرا به کاهبرداری الکترونیکی، کاهبرداری 
اوراق بهــادار و کاهبــرداری کامودیتی ها متهم شــدم.« 
او همچنیــن در کنــار بنکمــن  فریــد، کارولیــن الیســون 
)مدیرعامل سابق آلامدا ریسرچ( و نیشاد سینگ )یکی 
از مدیران سابق این شــرکت(، در توطئه، مشارکت کرده 
است. وانگ یکی از شاهدان اصلی این پرونده محسوب 
می شود. محاکمه او توسط دادستان در تاریخ پنجم اکتبر 
آغاز شد و باید در ۱۰ اکتبر، زمانی که هفته دوم محاکمه 
آغاز می شــود، بــه پایــان برســد. وانــگ نــگاه عمیق تری 
نســبت به نحوه عملکرد اف تی ایکس و آلامدای تحت 
هدایت بنکمن  فریــد ارائــه داد. وانگ گفت: »در ســال 
۲۰۱۹، چند ماه پس از تأســیس اف تی ایکس، به آلامدا 
امتیازات ویژه ای در زمینه کد اف تی ایکس اعطا شــد. بر 
اساس اسکرین شات های پایگاه داده اف تی ایکس و کد 
موجود در گیت هاب، دادستان ها اظهار کردند که آلامدا 
دارای ترازنامــه منفــی نامحدود، خــط اعتباری ویــژه ۶۵ 

میلیارد دلاری و معافیت از لیکویید شدن است.

NEWSخبر

 پیشی گرفتن صرافی های 
غیرمتمرکز از متمرکز در 

امارات 

اماراتمتحده
عربی؛غول

کریپتوییخاورمیانه
امــارات متحــده عربــی از ژوئــن ۲۰۲۲ 
حــدود ۳۵ میلیــارد دلار ارز دیجیتــال 
کشــورهای  از  کــه  کــرده  یافــت  در
همســایه ماننــد قطــر، عمــان، اردن و 
لبنــان وضعیت بهتری داشــته اســت. 
بــر اســاس داده های ارائه شــده توســط 
Chainalysis، مشــخص شــد کــه 
ســرمایه گذاری های نهــادی )هــر کــدام 
بیــش از یــک میلیــون دلار ارزش دارد( 
بیــش از ۶۷ درصــد از تراکنش هــای 
امــارات  در  را  دیجیتــال  ارزهــای 
متحــده عربــی از تاریــخ جــولای ۲۰۲۲ 
تــا ژوئــن ۲۰۲۳ تشــکیل داده انــد. بــر 
یــخ ۲۶  اســاس گزارشــی کــه در تار
ســپتامبر منتشــر شــد، به دنبــال ایــن 
تراکنش هــای نهــادی، نقل وانتقــالات 
مرتبط بــا ســرمایه گذاری های حرفه ای 
از ۱۰ هزار دلار تا یک میلیون دلار بود و 
سرمایه گذاری های خرده فروشی ۴.۶۳ 
درصد از کل نقل وانتقــالات در امارات 

را تشکیل می داد.

رگولاتوری چابک امارات 
در رمزارزها

رگولاتورهــای امــارات متحــده عربــی 
خیلــی زود وارد حــوزه کریپتــو شــدند، 
به ویــژه دوبــی کــه از زمــان راه انــدازی 
استراتژی باکچین خود در سال ۲۰۱۶، 
پیشــگام در پذیــرش ارزهــای دیجیتال 

بوده است.
امارات برای پیشبرد بیشتر تاش های 
نظارتــی خــود، VARA، مرجــع تنظیــم 
مقررات دارایی مجازی را در سال ۲۰۲۲ 

تأسیس کرد.
در منطقــه خاورمیانه و شــمال آفریقا، 
Chainalysis امــارات متحــده عربــی 
را به عنوان یکــی از معدود کشــورهایی 
معرفــی کــرد کــه بخــش بزرگ تــری از 
فعالیت هــای رمــزارزی در صرافی هــای 
غیرمتمرکــز )۴8 درصد( در مقایســه با 
صرافی های متمرکــز )۴۶ درصد( انجام 

می شود.
صرافی های غیرمتمرکز به دلیل امنیت 
بالا، کنترل کاربر بر وجوه و حفظ حریم 
خصوصی و موارد دیگر، به صرافی های 

متمرکز ترجیح داده می شوند.

محاکمه مدیرعامل 
FTX  و هم دستان 

رمزارز
CRYPTOCURRENCY
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خرده فروشی
R E T A I L

بررسی اجمالی 
صنعت جهانی

سال ٢٠٢٢ یــک سال چالش برانگیــز برای اکثر 
صنایع و اقتصادهای جهانــی بود. بــازدیدهای 
وب دســکتاپ و موبایل از همه صنایع آناین 
ســه درصــد کاهــش داشــت. مارکت پلیس هــا 
بیش از ۱8۵.۵ میلیارد در ســال ۲۰۲۲ ترافیک 
داشــته اند، امــا ایــن عــدد نشــان دهنده افــت 
نســبت بــه ســال ۲۰۲۱ اســت. ولــی بــا وجــود 
چندیــن عامــل کان اقتصــادی مؤثــر روی 
مصرف کنندگان در سراسر جهان، درخواست 
آنایــن بــرای کالاهــای مصرفــی هنــوز در حــد 
قابــل توجهی بالاتــر از ســطوح قبــل از پاندمی 

کروناست.

اثر لوازم آرایشی و 
بهداشتی بر تجارت 

جهانی
در ایــن صنعــت فرصت هــای بســیاری وجــود دارد و 
تقریباً در برابر بحران مقاوم اســت. رشد این صنعت 
ناشی از اثر »رژلب« بوده است. وقتی افراد در شرایط 
بحرانی اقتصادی نیز خرید بعضی از کالاهای کوچک 
لاکچری را متوقــف نکرده و حتی ممکن اســت میزان 
بیشتری از آنها را نیز خریداری کنند، اثر »رژلب« رخ 
می دهــد. در میان ۱۰ کشــوری کــه در رأس بزرگ ترین 
بازارهای صنعت لوازم آرایشی و زیبایی هستند، فقط 
ژاپــن و فرانســه شــاهد کاهــش در بازدید مشــتری ها 
بودند. این صنعت هنوز هم در حال دیجیتالیزه شدن 
اســت و عادت هایی که در دوره کرونا شکل  گرفته اند، 
در حــال عادی شــدن هســتند. در ایــن میــان ایــالات 

متحده بیشترین سهم را در بازار دارد.
چهار کشور از ۱۰ کشور برتر در کل ترافیک، کشورهای 
نوظهــور هســتند؛ چیــن، برزیــل، روســیه و هنــد کــه 
مجموع بازار آدرس پذیر )TAM( بیش از ۲.۶ میلیارد 
نفر را نشان می دهند. چین با بیش از ۴۱ درصد رشد 

سالانه، پویاترین رشد را داشته است.

چشم انداز جهانی
از ۱۰ منطقه جهانی که صنایع آنها در این گزارش تجزیه وتحلیل 
شده است، فقط چهار کشور در ســال ۲۰۲۲ شاهد رشد مثبت 

ترافیک بوده اند.

 گزارش تجارت 
الکترونیکی سال 2۰22 

توسط شرکت های نوتی و 
امیرمو منتشر شد 

ازاثررژلببر
تجارتجهانی

تارونقBNPLدر
خردهفروشی

گــزارش بازاریابــی الکترونیکی 
سال ۲۰۲۲ توسط شرکت های 

نوتی و امیرمو منتشر شد.

 این گزارش که توسط سیمیار 
وب تهیه شــده، مجموعه ای از 
داده های اقتصاد دیجیتال را با نظارت 
میلیون هــا  رفتــار  تجزیه وتحلیــل  و 
مشتری آناین جمع آوری کرده است.

 انتشــارات راه پرداخــت نیــز با 
هــدف آشــنایی هرچه بیشــتر 
اکوسیســتم اقتصاد نــوآوری کشــور با 
فضای تجارت الکترونیکی جهانی این 
گزارش را به صــورت الکترونیکی توزیع 
کرده اســت. هــدف از این گــزارش ارائه 
درک درســت تری از تغییرات، روندها و 

آینده این بازار است.

 در ایــن گــزارش تاش شــده با 
میلیون هــا  رفتــار  مشــاهده 
مشــتری در دنیــای دیجیتــال هنــگام 
بازدیــد و گشــتن در وب ســایت های 
مختلــف، محرک های اصلــی تقاضای 
مصرف کننــده، انــدازه بازارهای متعدد 
دیجیتــال و فرصت هــای رشــد آنهــا 
شناسایی شود. به طور کلی این گزارش 
یــک نمــای کلــی از عملکــرد اقتصــاد 
دیجیتال بر اساس کشور و صنایع ارائه 
می دهــد و فرصت هــای موجــود بــرای 
خرده فروشــان تجــارت الکترونیــک را 

برجسته می کند.

REPORTگزارش



پوشش رسانه ای کارنگ 
از جیتکس دبی 
از ۲۴ تا ۲۸ مهرماه ۱۴۰۲
به همراه رویداد عصرانه  را ه کار در دبی

جیتکس ۲۰۲۳ را 
از دریچه کارنگ ببینید


